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رنسانس ایران؛ دانشگاه ملی ایران و شاه 

اوضاع در مینیاپولیس آنگونه که فکر می کردم نبود
رکتاب »رنسانس ایران؛ دانشگاه ملی ایران و شاه« ابعاد مختلفی از 
جریان تشکیل دانشگاه در ایران و شکل گیری آموزش عالی به شکل 
و شمایل امروز را تشریح کرده است. کتابی به قلم علی شیخ الاسلام، 
موسس و رئیس دانشگاه ملی ایران که »فرهیختگان« از اوایل مردادماه 
بخش های مختلف آن را منتشر کرده است. در ادامه انتشار گزیده این 
کتاب، نویسنده دلایل راه اندازی دانشگاه ملی را از زبان خود تشریح 
کرده و زمینه های شکل گیری فکر تاسیس دانشگاه ملی را توضیح داده 

است که در ادامه می خوانید. 
فردا حسب الوعده آقای حداد آمد و به او گفتم  من حاضرم بروم به 
کنوانسیون دانشجویان در مینیاپولیس و به شاه خوش آمد بگویم 
مشروط بر اینکه اظهارات و بیانات من تحت کنترل کسی واقع نشود، 
و انتظار تملق گویی و چرب زبانی از من نداشته باشید. گفت مسلم 
است شما مطلب نامناسبی نخواهید گفت و اطمینان حاصل 
اســـت. بلافاصله تلفن را برداشـــت و با دکتر اســـفندیاری که برای 
این کار به نیویورک آمده بود تماس گرفت و قرار گذاشت من با دکتر 
اسفندیاری روز بعد در منزل یک نفر تاجر ایرانی مقیم نیویورک که 
اسفندیاری به او وارد شده بود و میهمان او بود ملاقات کنیم. روز بعد 
رفتیم به منزل تاجر ایرانی )اسم او را فراموش کرده ام( واقع در خیابان 
اول نیویورک نزدیک عمارت های سازمان ملل متحد، آپارتمانی بود 
بسیار مجلل و جز دکتر اسفندیاری هیچ کس در آنجا نبود حتی 
صاحب خانه. با اسفندیاری برخورد مطبوع و گرمی داشتیم و بیش از 
دو ساعت از هر در سخن گفتیم و کارت هایی از اشعار خیام را که 
به وسیله استاد بهزاد از آنها مینیاتورهایی تهیه کرده بود به من نشان 
داد و آنچه را که به حداد گفته بودم که حاضر به تلمق گویی و کنترل 
گفته هایم از طرف او و هیچ کس دیگر نیستم را برای او تکرار کردم و او 
گفت  به شما اعتماد کامل هست و هیچ گونه کنترلی روی گفته های 
شما نخواهیم داشت. بلیت هواپیما دوسره برای شما می فرستم و 
هتل هم برای شما رزرو خواهد شد. گفتم من به این شرط می روم 
و یـــک روز قبـــل از موعـــد مقرر هم برای آشـــنایی با محل و اوضاع و 
... دیناری  احـــوال خواهـــم رفت که مطلقا برای آمد و شـــد و هتل و
برای من خرج نشود. با اینکه پول دولت است و شما دستور دارید 
خرج این امور بکنید، من از قبول آن معذورم. با تعجب قبول کرد و 
بنا شد من به خرج خودم   بروم و در موعد مقرر رفتم به مینیاپولیس. 
در فاصله ملاقات دکتر اسفندیاری تا رفتن به مینیاپولیس دو سه 
هفته وقت داشتم و در این مدت با بسیاری دانشجویان ایرانی در 

نیویورک تماس گرفتم و موضوع تاسیس دانشگاه ملی را با آنها در 
میان گذاشـــتم و اینکه می خواهم بروم به مینیاپولیس و مطلب را 
با شاه در میان بگذارم و همه حسن قبول داشتند و موافق بودند. 
لکن امیدوارم نبودند و ضمنا با ســـایر خواســـت های دانشجویان 
آشنا شدم که اکثریت قریب به تمام در خواست کمک تحصیلی 
بـــود. عـــده زیادی هم می گفتند هر کس فارغ التحصیل شـــده و به 
ایـــران مراجعـــت کرده به او کاری نداده و نمی دهند و در بســـیاری 
موارد به آنها توهین کرده اند؛ حتی گفته اند چرا به ایران برگشته اید، 
اگر عقل داشتید آمریکا می ماندید. به محض ورود به مینیاپولیس 
دیدم اوضاع و احوال آنچنانکه اسفندیاری به من گفته بود نیست و 
خود او با اینکه سرپرست دانشجویان ایرانی در آمریکا و شوهرخاله 
شـــاه اســـت، محلـــی از اعراب ندارد. با آنکـــه در مینیاپولیس بوده 
گرداننده کارها نیســـت، بلکه گرداننده کارها انجمن دوســـتداران 
آمریکایی خاورمیانه اســـت که بعدها معلوم شـــد انجمن مذکور از 
کارگزاران رسمی سیا است و متصدی کارها هم دونفر به نام های 
گرنی و اسنایدر هستند که در ایران متولد شده اند و زبان فارسی را 
به لهجه تهرانی صحبت می کنند و چند نفر دانشجوی ایرانی که 
... شدند. گرنی پسر کشیش  گرنی، جاسوس معروف  بعدها وزیر و
آمریکایی در ایران اســـت که با انگلیس ها هم سرو ســـری داشت و 
چهل سال در ایران زندگی کرده بود به عنوان روحانی و معلم و اخیرا 
هواپیمایی پان آمریکن در تهران است. انجمن دوستداران آمریکایی 
خاورمیانـــه مخـــارج ایاب و ذهاب متجاوز از هزار نفر دانشـــجوی 
ایرانی در نقاط مختلف آمریکا را داده بود که به عنوان شـــرکت در 
کنوانسیون دانشجویان ایرانی که در مینیاپولیس تشکیل می شد 
به آن شـــهر بیایند و در همان حال شـــاه را هم از ژاپن وارد کنند که 
در کنوانسیون دانشجویان شرکت کند و به اصطلاح از دانشجویان 
اســـتمالت کند و با آنها برخورد دموکرات مابانه داشـــته باشـــد و از 
پـــدر و فرزندی وارد شـــود. البتـــه غیر از منبع مالی مذکور وجه قابل 
ملاحظه ای هم دولت ایران به دکتر اسفندیاری داده بود که خرج 
این امور کند لکن به گفته دانشجویان و اعضای اداره سرپرستی 
دانشـــجویان در واشـــنگتن اســـفندیاری پول ها را بالا کشیده بود و 
عده ای از دانشـــجویان با فحش و کتک کاری چند هزار دلاری از 
او گرفته بودند. بعدها کار رســـوایی دکتر اســـفندیاری در آمریکا به 
جایی کشیده شد که شاه با همه بی آبرویی خودش مجبور شد او 
را از واشنگتن فراخوانده و با اصطلاح خود مورد غضب قرار دهد. 

سامانه مرکز بین المللی آموزش زبان فارسی 
راه اندازی می شود

ی،  ی، نگهدار ی، راه انداز جلســـه امضای موافقتنامه طراحی، پیاده ساز
پشـــتیبانی و توســـعه ســـامانه مرکـــز بین المللـــی آمـــوزش زبان فارســـی به 
غیرفارسی زبانان دانشگاه آزاد با حضور محمد محمدی معاون بین الملل 

و امور دانشجویان غیرایرانی دانشگاه آزاد برگزار شد. 
ایـــن موافقتنامـــه به منظور طراحی، پیاده ســـازی، راه انـــدازی، نگهداری، 
پشـــتیبانی و توســـعه ســـامانه مرکـــز بین المللـــی آمـــوزش زبـــان فارســـی به 
غیرفارسی زبانان دانشگاه آزاد به امضای محمود محمدی معاون بین الملل 
و امـــور دانشـــجویان غیرایرانـــی دانشـــگاه آزاد و محمدرضـــا ولیلـــو رئیس 
دانشـــگاه آزاد اســـتان آذربایجان غربی و واحد ارومیه رســـید. محمدی در 
کید بر اســـتفاده از توانمندی ها و ظرفیت های واحدهای  این جلســـه با تا
دانشـــگاهی در سراســـر کشور گفت: »باید از پتانسیل واحدهای دانشگاه 
آزاد به منظور توسعه و تقویت تعاملات بین المللی بهره بگیریم.« وی با بیان 
اینکه راه اندازی سامانه چند زبانه معاونت بین الملل و امور دانشجویان 
غیرایرانی دانشگاه آزاد در دستورکار قرار گرفته است، اظهار کرد: »هدف 
از راه اندازی این ســـامانه معرفی ظرفیت های واحدهای دانشـــگاه آزاد به 
دنیا و ارتباط مستقیم دانشجویان خارجی با دانشگاه آزاد است. همچنین 
به دنبال راه اندازی مجله انگلیســـی به صورت دیجیتال هستیم.« معاون 

بین الملل و امور دانشجویان غیرایرانی دانشگاه آزاد ادامه داد: »گسترش 
تعاملات علمی دانشگاه ها با دنیا مستلزم روابط خوب خارجی است. در 
سایه روابط حسنه و مطلوب با کشورهای خارجی می توانیم شاهد توسعه 
و گسترش روابط دانشگاه آزاد با سایر کشورها و دانشگاه های دنیا باشیم.« 
کید کرد: »هرگونه مراوده علمی در چهارچوب قوانین و مقررات  محمدی تا
کشـــور با کشـــورهای همسایه که حافظ منافع دانشجویان، اساتید، نظام و 
 ، مردم باشـــد، مورد حمایت دانشـــگاه آزاد قرار می گیرد.« محمدرضا ولیلو
رئیس دانشگاه آزاد استان آذربایجان غربی و واحد ارومیه به ارائه گزارشی 
از ظرفیت های این دانشگاه پرداخت و گفت: »دانشگاه آزاد واحد ارومیه 
با در اختیار داشـــتن نیروهای متعهد و دلســـوز همواره در بحث طراحی 
ســـامانه های مورد نیاز دانشگاه پیشـــرو بوده است.« وی افزود: »دانشگاه 
 700 ، ، 34 هزار دانشجو آزاد استان آذربایجان غربی دارای 14 واحد و مرکز
، رئیس مرکز  عضو هیات علمی و 800 کارمند است.« محمدمهدی جوکار
بین المللی آموزش زبان فارسی به غیرفارسی زبانان دانشگاه آزاد همچنین 
در ادامه این جلســـه گفت: »ســـامانه مرکز بین المللی آموزش زبان فارسی 
به غیرفارســـی زبانان دارای 8 زیرسامانه مدیریت امور آموزش زبان آموزان، 
برگزاری آزمون های پایان دوره، توان افزایی، شـــبکه مدرســـین، برنامه های 
کاربردی و محتواهای تولیدی، فوق برنامه، صدور مدرک و اساتید چندزبانه 
، عضو هیات علمی  است.« لازم به ذکر است در این جلسه مجتبی مددیار

مرکز تحقیقات هوش مصنوعی و اتوماسیون داده های کلان دانشگاه آزاد 
واحد ارومیه و محمد مطیعی مدیرکل مطالعات، همکاری های بین المللی 

و دیپلماسی علمی حضور داشتند. 

راه اندازی دانشکده موضوعی »معدن، نفت و انرژی« 
در دانشگاه آزاد مرودشت

مســـعود رودکی، معاون آموزشـــی و مهارتی دانشـــگاه آزاد واحد مرودشت 
ی دانشـــکده موضوعی »معدن، نفت  در گفت وگو با آنا، با اعلام راه انداز
ی« در این دانشـــگاه اظهار کرد: »براســـاس مفاد نظام نامه دانشـــی  و انرژ
دانشگاه آزاد و با صدور مجوز از سوی معاونت علوم، مهندسی و کشاورزی 
دانشـــگاه آزاد این دانشـــکده به تصویب رســـیده و حیدر ایزدنشـــان نیز 
ی منصوب شد.«  به عنوان رئیس دانشکده موضوعی معدن، نفت و انرژ
یت دانشکده  معاون آموزشی و مهارتی دانشگاه آزاد واحد مرودشت، مامور
ی های تجدیدپذیر  ی هـــای انرژ ی را فناور موضوعـــی معدن، نفـــت و انرژ
 ،)... و نوین )خورشـــیدی، بادی، هسته ای، نســـل جدید، زمین گرمایی و
ی در زمینه تجهیزات عنوان کرد.  ی و توسعه نوآور کاهش هزینه تامین انرژ
به گزارش آنا، ایزدنشان، عضو هیات علمی تمام وقت دانشگاه آزاد واحد 
کادمی ملی علوم روسیه سفید )بلاروس( بوده  مرودشت و دانش آموخته آ
و رساله دکتری وی در زمینه طراحی سیستم های انرژی خورشیدی است. 

سیمایی صراف در روز نخست وزارت چه گفت

اولویت   اول؛  تدوین آیین نامه های برنامه هفتم

حسین سیمایی صراف ابتدای هفته با حضور در ساختمان وزارت علوم، 
عملا سکان راهبری آموزش عالی را در مقام وزیر علوم در دست گرفت و 
اولین جلسه شورای معاونان را نیز همزمان با آغاز به کار رسمی خود در این 
وزارتخانه برگزار کرد. جلسه ای که در آن محمدعلی زلفی گل، وزیر علوم 
دولت سیزدهم هم حضور داشت تا از این طریق مسئول فعلی و سابق این 
وزارتخانه در کنار یکدیگر قرار بگیرند. جلسه ای که در آن سیمایی صراف 
تا حدودی از ایده های خود برای چهار سال آینده صحبت کرد و در کنار 
، زلفی گل از تجربه حضور سه ساله اش گفت. حسین سیمایی صراف در  او
ی را از ابتدا مجدد شروع کنیم،  این مراسم با بیان اینکه قرار نیست هر کار
گفت: »آماده سازی آیین نامه های برنامه هفتم توسعه در حوزه آموزش عالی 
یکی از ضرورت های امروز است و از معاونان این وزارتخانه می خواهم تا 
برنامه های اولویت دار و آنی حوزه خود را که در دست اجرا دارند، لیست 
ی به پیشرفت هایی که در حوزه آموزش عالی حاصل  کرده و ارائه کنند.« و
شـــده، اشـــاره کرد و گفت: »توفیقات به  دســـت آمده باعث افتخار نظام 
ی اسلامی است و باید برای توسعه این پیشرفت ها همه  مقدس جمهور
تلاش مضاعف کنیم. خوشبختانه امروز همه چالش های آموزش عالی 
مشخص است و راه حل ها را هم می شناسیم؛ با این حال موانعی وجود 
یم و یکی از ایـــن موانع عدم باور عده ای به  دارد کـــه نمی گـــذارد پیـــش برو
توان و قدرت علم برای حل مشـــکلات اســـت.« وزیر علوم با بیان اینکه 
ی را به  گـــر کشـــور بخواهد پیشـــرفت کند، باید مرجعیت علمـــی و فناور ا
رسمیت بشناسد، افزود: »مرز های دانش و شکل گرفتن انواع علوم فنی، 

علـــوم پایـــه و علوم انســـانی، مرز های تصنعی هســـت و به خاطر محدود 
بودن انسان شکل گرفته است. دانش یک کلیت یکپارچه است و برای 
پیشـــبرد اهداف آموزش عالی نیازمندیم همه این کاروان باهم و متوازن 
حرکت کنند.« ســـیمایی صراف با اشـــاره به حمایت ها و امکاناتی که در 
برنامه ها مانند برنامه هفتم برای پیشـــبرد اهداف وزارت علوم پیش بینی 
شـــده اســـت، گفت: »یکی از چالش های ما این است که بدانیم در خط 
گر  یم. ا یم، بنابراین ما با ماشین سر و کار ندار مقدم با انسان سر و کار دار
اســـتاد، دانشـــجو و کارمند ما احساس کند خودش دیده نمی شود حتما 
این حرکت کند می شود. در این میان باید کرامت انسان و دانشگاهیان 
ی  را به رســـمیت بشناســـیم، همه با هم بســـیج شـــویم و حرکت کنیم.« و
تصریح کرد: »واقعیت آن اســـت که جامعه دانشـــگاه یک محیط علمی 
فرهنگی و انسانی بوده و ما نیز مکانیک نیستیم، همه این ابزار ها برای این 
است که انسان رشد و انسان محترم شمرده شود. امیدوارم دانشگاهیان 
ایـــن پیـــام را هـــم مثبـــت تلقی کنند. از طرف دیگر ایجـــاد امید با گفتن و 
صحبت کردن به وجود نمی آید، بلکه باید دانشجویان یک اقدام و عمل 
از ما ببینند تا امید و نشاط در آنها ایجاد شود.« وزیر علوم با بیان اینکه 
ی برای پیشـــرفت کشـــور است،  مهم ترین برنامه ام پیشـــرفت علم و فناور
ی، فرهنگی  ادامـــه داد: »دانشـــگاه های ما در مســـاله مهارتی، نیازمحـــور
چالش هایـــی دارنـــد و بایـــد نشـــاط و  امیـــد را هـــم احیا کنیـــم. همچنین 
قطـــع ارتبـــاط صنعت و دانشـــگاه هـــم یکی از چالش های ما هســـت که 
البته این فقط یک چالش اســـت، در همین مدت کوتاه با وزیر صنعت 
هم صحبت هایی داشـــتیم که این ارتباط تقویت شـــود.« در این مراســـم 
محمدعلی زلفی گل، وزیر ســـابق علوم نیز گفت: »انتقادات کلیدی که 
به وزارت علوم وجود داشت این بود که آموزش مهارت محور و تحقیقات 

نیازمحور نیست و جامعه دانشگاهی نسبت به مسائل کشور کم توجهی 
دارد، زیرساخت هایی وجود نداشت، برای تبدیل علوم به فنون اراده لازم 
وجود نداشت، اما براساسی اصل 30 قانون اساسی آموزش عالی رایگان 
گر قرار است رشته ای  تا سرحد خودکفایی باید دست یابد یعنی اینکه ا
ی تربیت کنیم باید براســـاس نیازهای جامعه باشـــد؛  ایجاد کنیم و نیرو
که از بودجه عمومی دولت هزینه می شود و باید در راستای نیازهای  چرا
جامعه به کار گیری شود.« وزیر سابق علوم با بیان اینکه در احکام برنامه 
توســـعه هفتم و برنامه توســـعه کشـــور نیز نباید احکام بودجه و مالی آورده 
شـــود، گفت: »اما با پیگیری های بنده یک حکم ویژه آوردیم که ســـازمان 
برنامه و بودجه مکلف شد معادل 1۵ درصد کل اعتبارات دانشگاه را به 
پژوهش و معادل ۵ درصد اعتبارات کل هر دانشگاه برای امور فرهنگی 
اختصاص دهد، یعنی ســـالانه ۲0 درصد اعتبارات پژوهشـــی دانشـــگاه 
علاوه بر افزایش سالانه باید اضافه شود.«  زلفی گل خاطرنشان کرد: »تمام 
تلاش ما بر این بود آموزش مهارت محور آموزش هدفمند شـــود، به عنوان 
مثـــال بـــرای آموزش مهارت محور کردن ما یـــک کنگره ملی برگزار کردیم و 
قرار اســـت شـــیوه نامه و دســـتورالعملی برای آن تدوین شود و پشتوانه آن 
دستورالعمل، نظرات نخبگان و افراد متخصص در آموزش عالی است. 
خوشبختانه مقدمات این کار انجام شده است. ان شاءالله تیم مدیریتی 
جدید پیگیری می کنند و نظرات اصلاحی خودشان را اعمال خواهد کرد 
و اتفاقات خوبی رقم خواهد خورد. وزیر علوم دولت سیزدهم خاطرنشان 
کرد: »پایه های تشویقی و ترمیم حقوق یاوران علمی حتما اجرا می شود و 
دلیل تعویق آن تغییر مجلس شـــورای اســـلامی بود که باعث شد شورای 
حقـــوق و دســـتمزد منتظـــر معرفی نمایندگان مجلس بـــرای عضویت در 

این شورا بمانند.« 

بخش بیستم

چه خبر از دانشگاه

زهرا رمضانی
خبرنگار گروه دانشگاه 

برادر گرامی جناب آقای مهدی سنایی
معاون محترم سیاسی دفتر رئیس جمهور 

ی را تبریک عرض می نمایم. امیدوارم حضور  انتصاب شایسته جنابعالی به عنوان معاون سیاسی دفتر رئیس جمهور
شما در این مسئولیت خطیر با تجربیات و تخصص ارزشمند، نویدبخش تحول و تحرک بیش ازپیش آن مجموعه گردد. 
ی اسلامی ایران و تحقق اهداف عالیه، با هدایت های  دوام توفیقات حضرتعالی در خدمت به نظام مقدس جمهور

مدبرانه مقام معظم رهبری )مدظله العالی( را از درگاه خداوند متعال مسالت می نمایم.
علی اکبر ولایتی

 مقام معظم رهبری در دیدار روز گذشته با هیات های دانشجویی مطرح کردند

 جنگ در دوران اتم 
و هوش مصنوعی جور دیگری است

 »فرهیختگان« بیانات رهبری در جمع دانشجویان  عزادار  اربعین  حسینی را مرور کرد

روز خاص هیئات دانشجویی


